
29. září 2019     15. neděle po Trojici

Naše pomoc je ve jménu Hospodina; on učinil nebesa i zemi. (Ž 124,8)
Introit: A viděl jsem nové nebe a novou zemi, neboť první nebe a první země pominuly a moře již 
vůbec nebylo.  2 A viděl jsem od Boha z nebe sestupovat svaté město, nový Jeruzalém, krásný jako 
nevěsta ozdobená pro svého ženicha.  3 A slyšel jsem veliký hlas od trůnu: "Hle, příbytek Boží 
uprostřed lidí, Bůh bude přebývat mezi nimi a oni budou jeho lid; on sám, jejich Bůh, bude s nimi,  
4 a setře jim každou slzu s očí. A smrti již nebude, ani žalu ani nářku ani bolesti už nebude - neboť 
co bylo, pominulo." (Zj 21,1-4)

Píseň: 215 Zlatá když sluneční

Modlitba:
Pane, 
Bože nového dne a naděje. Otevři naše oči, usměrni myšlenky, uspořádej chaos. Probuď zmrtvělost.
Nasměruj nás k sobě. Dodej světlo do tmy, radost do šedivého smutku, posilni slabé.
Jsme tady. Před tebou. Spolu s druhými. Se vzpomínkami na to, co už je včerejšek.
Myslíme na své odbočky z dobré cesty... na nehezká slova, která jsme řekli... na zbrklosti a lenosti...
Jsme tady se vzpomínkami na včerejšek i plány na zítra, na to, co přijde. Prosíme, buď s námi, 
chceme ti udělat ve svých plánech místo.
Děkujeme za neděli. Za ten červeně vyznačený den v kalendáři. Můžeme si víc uvědomit nadějně 
otevřené nebe. Děkujeme za čas být spolu tady v kostele, společně hledat, zpívat, modlit se, 
povzbuzovat se ve víře
Buď i tady teď s námi, prosíme. Amen.

Čtení: Gn 8,6-14 (Noe vypouští holubici)
Píseň: Svítá 278 Prosba

prosíme, otevírej nám biblická slova, i skrze ně nás veď k naději, k víře
Text: Lk 3,21-38
kázání:
Nebe není zavřené. Tak bych shrnula dnešní zvěst. Když by nám neutkvělo nic dalšího...
Kdo je to Ježíš? Podle dnešního textu:

Jeden z mnoha pokřtěných v Jordánu Janem Křtitelem. 
Muž, který se modlí.
Je mu třicet a má se za to, že jeho otcem je Josef. Josefův rodokmen známe hodně, hodně 

zpátky.
Co tato fakta o Ježíši znamenají? Proč jsou zapsaná v Bibli?

Ježíš spolu s mnoha dalšími přichází k Janu Křtiteli a poslouchá jeho kázání, vstupuje do 
Jordánu a je pokřtěn. V Lukášově evangeliu nečteme nic o Janově zdráhání, zda je hoden Ježíše 
pokřtít. Do vody jde Ježíš solidárně se všemi ostatními. 

Co dělal Jan Křtitel? Kázal, volal, vyzýval k pokání. Křest byl pak ze strany člověka právě 
výrazem, že výzvu k pokání bere vážně. Zároveň je křest stvrzením odpuštění hříchů (to se děje ze 
strany Boží). Jan káže, že se blíží Boží soud (sekera už je u kmene) a pro záchranu člověka je 
důležitý křest. Spolu s ostatními je pokřtěn i Ježíš. 

Při křtu se Ježíš modlí. Podle Lukášova evangelia je to poprvé, co Ježíš veřejně vystoupí. A děje se 
to právě při modlitbě. Ježíš je muž modlitby. Pisatel evangelia to připomene ještě opakovaně. Ježíš, 
jakkoli je pro nás jeho božství a lidství ne/srozumitelné, s Bohem (Otcem) Ježíš komunikuje 
modlitbou. Své učedníky bude pak učit, jak se mají modlit, pozve je, aby i oni - abychom i my - 
říkali "Otče náš..." Ježíš učí modlitbě. Ale začíná to tím, že lidé vidí jeho, jak se modlí.



Modlitba Ježíšova otevírá nebe. Snad i naše modlitby otevírají nebe. Vybavují se mi barokní obrazy 
slunce prosvítajícího mezi mraky. (píseň Zlatá, když sluneční...) Během Ježíšovy modlitby se nebe 
otevře tak moc, že Duch svatý sestoupí tělesně, viditelně jako holubice a Boží hlas to stvrdí slovy: 
Ty jsi můj milovaný syn, tebe jsem si vyvolil. V Ježíši, díky Ježíši se potkává nebe a země. Nebe 
není zavřené...

Holubice. O holubici čteme, že je to "Duch v tělesné podobě". Viditelné propojení nebe a 
země. Bůh někdy přichází člověku na pomoc něčím tělesným, viditelným, hmatatelným, 
ucítitelným. Svátostem říkáme viditelná znamení.

Objeví se holubice a ozve se hlas. Aby všichni viděli a slyšeli. 
Svátosti (pro nás křest a večeře Páně) jsou pro nás. Stvrzením. Posilou. Pro nás tolik spojené

s tělesnem, hmotou, bytím na zemi. Nám stvrzuje Bůh svou přítomnost, péči, lásku a přijetí i 
tělesně, hmatatelně. Nezačne nás mít jaksi víc rád (až) okamžikem vykonání svátosti. Ale pro nás je
to pečeť jeho vztahu. Potvrzení: Ano, je to tak. Mohu se (můžeš se) spolehnout. (hmatatelné amen)

Hlas z nebe. Nebe je otevřené, Bůh není skrytý za mraky. Ty jsi můj milovaný syn, tebe jsem si 
vyvolil. Odvažuji se tvrdit, že něco podobného se děje i při našich křtech. Otvírá se nebe, vodou se 
stvrzuje, že jsem Boží syn, Boží dcera. (říkám někdy dětem, aby při křtu dávaly pozor, jestli 
zaslechnou letět holubici...)

Ježíš je pokřtěn a začíná své dílo. Třicetiletý muž, "o kterém se má za to" (tak se to píše v Lk 
evangeliu), že je synem Josefa. A Josef má předky. Váhala jsem, jestli se všechna ta jména naučit 
číst a přečíst tady celý text nahlas. Možná ty verše se spoustou jmen (i v jiných částech Bible) 
přeskakujeme. Mně přitom zní v uších píseň, kterou zpívá evangelická kapela Berani. Citují tam 
velmi rychle všechna tato jména. Refrén písně pak je: Otče Abrahame, my se přece známe...
(https://www.youtube.com/watch?v=k4O9h7PwtSM, cit. 30. 5. 2015 )

Proč je v Bibli tento rodokmen? A nejen tento.
Rodokmen je ukotvením. Člověk se neobjeví z ničeho nic. Má předky, více či méně na ně 

navazuje, nese z nich něco dobrého, něco ne tak dobrého. Kus požehnání a někdy i kus prokletí.
V Ježíšově případě je rodokmen také připomínkou jeho tělesnosti, lidskosti. Má pozemské 

rodiče. A ti měli rodiče atd. Připomíná se: Bůh se stává tělem.
Rodokmen v Bibli má také zvěstný význam. Důležitá jsou jména a čísla, počet pokolení. 

Zde je vyjmenováno 78 jmen ze 77 pokolení. Některá jména jsou známá a vyskytují se i jinde, ale 
téměř polovinu (36) z nich čteme jen zde. Není náhodou, že počet pokolení mezi významnými 
jmény je v tomto rodokmenu vždy násobkem sedmi (od Josefa přes Zerubábela - Davida - 
Abrahama - k Adamovi a k Bohu). 

Rodokmen, výčet těch, kdo byli Ježíšovými předky, je v Bibli až za zprávou o Ježíšově křtu. 
Nejdřív bylo potvrzeno, že Ježíš je Boží syn. Rodokmen potvrzuje jeho pozemskou existenci

a jeho spojení s lidstvem. Pavel v epištole Římanům to píše takto: Tělem pocházel Ježíš z rodu 
Davidova a Duchem svatosti se prokázal jako mocný Boží Syn (Ř 1,3-4)

To pořadí (nejdřív křest, pak rodokmen) je důležité upozornění i pro nás a naše křty, naši 
cestu víry, vztah k Pánu Bohu: I pro nás jsou důležití rodiče a vzdálenější předkové, ale Pán Bůh 
nás přijímá bez ohledu na ně. A my jsme před ním jako jednotlivci, každý sám za sebe. Takže: 
Nejdřív je křest jako stvrzení, že (já osobně) patřím Bohu, pak teprve jsou vyjmenováni předkové, 
uvědomuji si, komu vděčím za to, že mi předával víru, komu jsem taky odpovědná... atd.

Ještě se krátce vrátím k dnešnímu starozákonnímu čtení. Kdysi za potopy bylo s pomocí 
Noeho zachráněno pár lidí a zvířat, aby mohlo být stvoření obnoveno. Když přestalo pršet, Noe 
vysílal ptačí posly, aby zjistil, zda je už někde suchá země. Nejdřív vyletěl krkavec, nic nepřinesl, 
poté vyletěla holubice, nepřinesla nic, pak přinesla naději malou jako jeden zelený lístek, nakonec 



už její zprávy o konci potopy není třeba, tak se na archu k Noemu nevrátí. Holubice hrála roli posla,
který přináší zprávu od Pána Boha. 

V Novém zákoně je holubice symbolem Ducha svatého. Obrazem toho, co nás přesahuje, co
přichází odjinud, z otevřeného nebe, od Pána Boha. Přitom to není vágně neuchopitelné, 
neviditelné. Když čteme, že Duch svatý sestupuje v tělesné podobě jako holubice, jako by Lukáš 
říkal "Slovo se stalo tělem". 

Jan Křtitel vyzývá k pokání a varuje před koncem, trestem, potopou, ohněm. Přijde Ježíš, 
který je nejdřív asi Janovým učedníkem, pak ale zdůrazní milost a naději. Když za dnů Noeho po 
potopě přilétla holubice, byla znamením, že je naděje. Potopou to nekončí. Život dostává od Boha 
šanci. Na Ježíše při křtu sestupuje holubice, nebe je otevřené. Právě zvěst o otevřeném nebi bude 
Ježíš šířit dál. Svým životem, tím, co dělá a co říká. 

Pane Bože, nebe není zavřené, věříme. Naše modlitby, vzdechy, nářky, radost, písně, díky... doléhají
ke tvým uším. O tvého Ducha, ducha naděje prosíme.

Píseň: 614 Vzdávám ti, Bože, chválu svou
Ohlášky, sbírka

Píseň: 635 Tvá, Pane, láska
Přímluvná modlitba, Otče náš

Poslání: Mějme zájem jeden o druhého a povzbuzujme se k lásce a k dobrým skutkům. (Žd 10,24)
Požehnání: Ať Hospodin ti žehná a chrání tě, ať Hospodin rozjasní nad tebou svou tvář a je ti 
milostiv, ať Hospodin obrátí k tobě svou tvář a obdaří tě pokojem. (Nu 6,24-26)

Píseň: 550 Až potud nám pomáhal


